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21364 - Ramazan ayının fazîleti hakkındaki hadisin zayıf oluşunun

açıklaması

Soru

Selmân el-Fârisî'den -Allah ondan râzı olsun- rivâyet edilen şu hadisin sıhhat derecesi nedir?

يهف ركٌ، شَهاربم رشَه ،يمظع رشَه مَّظَلقَدْ ا ا النَّاسهيا :انَ فَقَالبشَع نم مورِ يآخ ف لَّمسو هلَيع هال َّلص  هال ولسنَا رخَطَب

لَيلَةٌ خَير من الْفِ شَهرٍ، جعل اله صيامه فَرِيضةً، وقيام لَيله تَطَوعا، من تَقَرب فيه بِخَصلَة من الْخَيرِ، كانَ كمن ادى فَرِيضةً

رشَهنَّةُ، والْج هابثَو ربالصرِ، وبالص رشَه وهو ،اهوا سيمةً ففَرِيض ينعبى سدا نمانَ كةً كفَرِيض يهى فدا نمو ،اهوا سيمف

نم رِهجا ثْلم انَ لَهكالنَّارِ، و نم هتقَبر تْقعو ذُنُوبِهةً لرغْفانَ ما كمائص يهف فَطَّر نم ،نموالْم رِزْق يهف اددزي رشَهو ،اةاسوالْم

َلا عمائص فَطَّر نم ابذَا الثَّوه هال طعي :فَقَال ،مائالص رّفَطا يلُّنَا نَجِدُ مك سقَالُوا: لَي ، «ءَش رِهجا نم صنْتَقنْ يرِ اغَي

هال غَفَر هلُوكمم نع خَفَّف نالنَّارِ، م نم تْقع هرآخةٌ، ورغْفم طُهسواةٌ، ومحر لُهوا رشَه وهو ،نلَب ذْقَةم وا ،اءم ةبشَر وا ،ةرتَم

لَه، واعتَقَه من النَّارِ، واستَثروا فيه من اربع خصالٍ: خَصلَتَين تُرضونَ بِهِما ربم، وخَصلَتَين  غنً بِم عنْهما، فَاما

الْخَصلَتَانِ اللَّتَانِ تُرضونَ بِهِما ربم: فَشَهادةُ انْ  الَه ا اله، وتَستَغْفرونَه، واما اللَّتَانِ  غنً بِم عنْهما: فَتُسالُونَ اله الْجنَّةَ،

.وتَعوذُونَ بِه من النَّارِ، ومن اشْبع فيه صائما سقَاه اله من حوض شَربةً  يظْما حتَّ يدْخُل الْجنَّةَ

"Rasûlullah -sallallahu aleyhi ve sellem- Şaban ayının son günü bize hitab etti ve şöyle buyurdu:

- Ey insanlar! Size büyük bir ay belirmiştir. Bu ay, mübarek bir aydır. İçinde bin aydan daha hayırlı

olan bir gecenin bulunduğu bir aydır. Allah Teâlâ o ayda oruç tutmayı farz ve gecesini ibâdetle

geçirmeyi de nafile bir ibadet kılmıştır. Kim bu ayda iyi bir hasletle Allah’a yaklaşırsa (o hasleti

vesile kılarsa), bu ayın dışında farzı edâ eden kişi gibi olur. Kim bu ayda bir farzı edâ ederse, bu

ayın dışında yetmiş farzı edâ eden kimse gibi olur. Bu ay, sabır ayıdır. Sabrın sevabı ise, cennettir.

Bu ay, hayır ve iyilik ayıdır, mü'minin rızkının arttığı bir aydır. Kim bu ayda bir oruçluyu iftar

ettirirse, bu onun günahlarının affına, cehennem ateşinden kurtuluşuna vesile olur ve oruçlunun

sevabında hiçbir azalma olmaksızın aynısı onun için de olur.

(Sahâbe) dediler ki:

-Hepimiz oruçluya iftar ettirecek bir şeyler bulamayabiliriz?

Buyurdu ki:

-Allah Teâlâ bu sevabı, oruçluyu bir hurma ile veya bir yudum su ile ya da bir yudum süt ile iftar

ettiren kimse için de verecektir.Bu ayın başı rahmet, ortası mağfiret, sonu da cehennemden
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kurtuluştur. Kim kölesinin/hizmetçisinin yükünü hafifletirse Allah da onu cehennemden azat eder.

Bu ayda dört hasleti çoğaltın: Bunlardan iki tanesiyle Rabbinizi razı edersiniz, iki tanesine de

ihtiyacınız vardır.

Rabbinizi razı edeceğiniz iki haslet: Allah’tan başka ilah olmadığına şâhitlik etmeniz ve ondan af

dilemeniz (istiğfar etmeniz)dir.

Müstağni olamayacağınız (hep muhtaç olduğunuz) iki haslete gelince, Allah’tan cenneti istersiniz

ve cehennemden O’na sığınırsınız. Kim bu ayda bir oruçluyu doyurursa, Allah da ona benim

havzımdan bir yudum içirir ki, artık o, cennete girinceye kadar bir daha susamaz."

Detaylı cevap

Allah’a hamd olsun.

Bu hadisi, İbn-i Huzeyme sahihinde (3/191, hadis no:1887)) rivâyet etmiş ve şöyle demiştir:

"Eğer haber (hadis) sahih ise, Ramazan ayının faziletleri babı".

el-Munzirî'nin (et-Terğîb ve't-Terhîb, c: 2, s: 95) kitabı gibi bazı kaynaklarda "in" (ise) lafız sâkıttır.

el-Munzirî şöyle der:

"Bazıları, İbn-i Huzeyme'nin; 'haber (hadis) sahihtir', dediğini zannetmişlerdir. Oysa İbn- Huzeyme

böyle kesin bir dille söylememiştir."

Hadisi, el-Mehâmilî, "Emâli'l-Mehâmilî" (s: 293)'de, Beyhakî, "Şuabu'l-Îmân"(7/216)'da ve "Fedâilu'l-

Evkât" (s: 146), hadis no: 37)'de, Ebu'ş-Şeyh İbn-i Hibbân, "es-Sevâb"'da rivâyet etmişler, es-Sââtî,

"el-Fethu'r-Rabbânî", (9/233)'de ona isnat etmiş, Suyûtî de "ed-Durru'l-Mensûr"d zikretmiş ve şöyle

demiştir:

Hadisi, el-Ukaylî tahric etmiş ve zayıf olduğunu belirtmiştir. el-Asbahânî, "et-Terğîb ve't-Terhîb"de

ve el-Muttekî el-Hindî de "Kenzu'l-Ummâl"(8/477)'de tahric etmiştir.
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Hepsi de hadisi Saîd b. Museyyib, o da Selmân el-Fârisî yoluyla rivâyet etmişlerdir.

Hadis iki sebepten dolayı senedi zayıftır:

Birincisi: Hadisin senedinde inkita' (kesiklik) vardır.Zirâ Saîd b. Museyyib, Selmân el-Fârisî'den -

Allah ondan râzı olsun- hadisi işitmemiştir.

İkincisi: Hadisin senedinde Zeyd b. Ced'ân vardır. İbn-i Sa'd onun hakkında şöyle demiştir:

"Zey b. Ced'ân'da zayıflık vardır ve o huccet sayılamaz."

İmam Ahmed, Yahya b. Maîn, Nesâî, İbn-i Huzeyme, el-Cevzcânî ve başkaları onun zayıf olduğunu

belirtmişlerdir.

Nitekim "Siyer-i A'lâmi'n-Nubelâ"(5/207)'de bu şekilde zikredilmiştir.

Ebu Hâtim er-Râzî hadisin münker olduğuna hükmetmiştir. Aynı şekilde el-Aynî (Umdetu'l-Kârî"

(9/20)'de ve Elbânî "Silsiletu'l-Ehâdîsi'd-Daîfe ve'l-Mevduâ" (2/262, hadis no:871)'de hadisin zayıf

olduğuna hükmetmiştir.

Böylelikle hadisin senedinin ve bütün rivâyetlerinin zayıf olduğu, hadisçilerin de münker olduğuna

hükmettikleri açıkça belli olmaktadır. Ayrıca hadiste sâbit olup olmadığı belli olmayan bazı ifâdeler

içermesi üzerinde düşünülmesi gerekir.

Örneğin Ramazan ayının üç kısma ayrılması: İlk on gününün rahmet, sonraki on gününün mağfiret,

son on gününün de cehennemden azad edilmek gibi. Bunların hiçbir delili yoktur. Aksine Allah

Teâlâ'nın lütuf ve ihsanı geniştir. Ramazan'ın hepsi rahmet ve mağfirettir.Ramazan'ın her

gecesinde ve iftar sırasında Allah Teâlâ'nın cehennemden azat ettiği nice kulları vardır. Nitekim bu

konuda sabit hadisler vardır.

Yine: Selmân el-Fârisî'nin hadisinde geçen:

اهوا سيمةً فى فَرِيضدا نمانَ كرِ كالْخَي نم لَةبِخَص يهف بتَقَر نم.
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"Kim bu ayda iyi bir hasletle Allah’a yaklaşırsa (o hasleti vesile kılarsa), bu ayın dışında farzı edâ

eden kişi gibi olur."

Bu sözün hiçbir delili yoktur.Aksine hem Ramazan'da, hem de Ramazan dışındaki aylarda nâfile

ibâdet, nâfile ibâdet olarak, farz ibâdet de farz ibâdet olarak kalır.

Yine: Selmân'ın hadisinde geçen:

اهوا سيمةً ففَرِيض ينعبى سدا نمانَ كك يهةً فى فَرِيضدا نمو.

"Kim bu ayda bir farzı edâ ederse, bu ayın dışında yetmiş farzı edâ eden kimse gibi olur."

Bu sınırlamanın üzerinde düşünülmesi gerekir.Zirâ hasene (sevap),hem Ramazan'da, hem de

Ramazan dışındaki aylarda on katından yedi yüz katına kadar karşılık görür. Oruç dışında hiç bir

ibâdet bundan ayrı tutulamaz. Ancak orucun ecri sınırlanamayacak kadar büyüktür.

Nitekim Ebu Hureyre'den -Allah ondan râzı olsun- rivâyet olunan kudsî hadiste Allah Teâlâ şöyle

buyurmuştur:

،خَبسي لاذٍ، وئموي فُثري فَلا مدِكحا موص موانَ يذَا كنَّةٌ، فَاج موالصو ،زِي بِهجنَا ااو ل نَّهفَا ،اميالص لاا لَه مآد ناب لمع لك

[ فَانْ سابه احدٌ او قَاتَلَه فَلْيقُل: انّ امرو صائم. [ متفق عليه

"Âdem oğlunun her ameli kendisinedir, ancak oruç müstesnâ, o benim içindir ve onun mükafatını

ben vereceğim.Oruç kalkandır. Sizden birinizoruçlu olduğu bir günde kötü söz söylemesin, kavga

etmesin. Ona biri sataşır veya kötü söz söylerse: 'Ben oruçluyum' desin." (Buhârî ve Müslim)

Bu sebeple zayıf hadislerden sakınmak, hadisle konuşmadan önce onun derecesini araştırmak ve

Ramazan'ın fazîleti hakkındaki sahih hadisleri seçmeye çalışmak gerekir.

Allah Teâlâ herkesi hayırlı amellerde muvaffak eylesin, oruç, kıyam ve diğer amelleri bizden kabul

etsin.

Allah Teâlâ en iyi bilendir.


